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KOGNICE A EMOCE – DVĚ STRANY TÉŽE MINCE. 

KAZUISTIKA ŽENY S PSYCHOTICKOU ZKUŠENOSTÍ V PROGRAMU TRÉNINK 

KOGNITIVNÍCH FUNKCÍ 

  

Jarmila Kubáňková 

 

 

Lidem, kteří mají zkušenost s psychotickým onemocněním, se mnohdy nedaří vplout zpátky do 

tzv. běžného života zcela bez potíží. I po odeznění akutní ataky, kdy již netrpí halucinacemi ani 

bludy, se mohou vyskytnout obtěžující příznaky. Jedním z nich je i postpsychotický kognitivní 

deficit. Ten se obvykle projevuje ve snížené výkonnosti v oblasti paměti, pozornosti a plánování, 

což dotyčným mnohdy znesnadňuje nejen vykonávat běžné denní činnosti, ale také návrat do 

zaměstnání, resp. studia.  

Naštěstí již bylo dokázáno, že mozek disponuje značnou neuroplasticitou, díky níž se jeho 

schopnosti – při náležitém tréninku – dají zlepšovat. Pro tento specifický trénink se buď dají 

používat speciálně vytvořené počítačové programy, nebo nejrůznější cvičení typu tužka – papír.   

U pouhého zlepšení kognitivních funkcí ovšem spolupráce s klientem mnohdy nekončí. Cílem 

této kazuistiky
1
 je ukázat, že zlepšení přesnosti myšlení nemá vliv pouze na kognitivní funkce 

jedince, ale lze u něj pozorovat i prohloubené porozumění vlastním emocím a postojům. 

Ve své práci vycházím z poznatků kognitivní psychoterapie, zejm. z práce A. T. Becka, v této 

kazuistice využívám i modelu neurotické osobnosti popsaného Karen Horneyovou. Konečně, celá 

tato práce je rámována myšlenkami a přístupem převzatými z konceptu kognitivní stimulace 

vypracovaného Reuvenem Feuersteinem
2
.  

V kazuistice užívám tři prolínající se linie – popis spolupráce s Barborou, vlastní reflexe a 

přemýšlení nad naší spoluprací a dále také citace relevantní odborné literatury.  

 

Úvodní setkání 

S Barborou
3
 jsem měla možnost spolupracovat v rámci programu Trénink kognitivních funkcí 

(TKF) v době, kdy trénink probíhal individuálně, s frekvencí 2 x týdně, přičemž jedno sezení trvalo 

90 minut. Ve zmiňované době celý program obsahoval 20 sezení.  

Na úvodní setkání přišla vysoká, štíhlá, asi pětatřicetiletá žena jižanského typu i temperamentu. 

Voněla doutníky, její oblečení bylo poseto barevnými korálky a další měla zapletené ve vlasech.  

 

                                                           
1
 Tato kazuistika vychází ze závěrečné práce obhájené v rámci teoretického modulu sebezkušenostního výcviku SUR. 

2
 Pro zájemce o podrobnější informace o přístupu, způsobu práce a jejích výsledcích viz Literatura.  

3
 Jméno i identita klienta, který byl předobrazem této kazuistiky, je pozměněna tak, aby nebyl snadno identifikovatelný. 

Vedle toho disponuji jeho souhlasem s využitím jeho kazuistiky v odborném časopise. I přesto se může stát, že tento 

příběh vám bude připomínat některého z vašich klientů. Bude to nejspíš tím, že lidé a jejich problém si skutečně jsou 

podobní.    

________________ 
Došlo do redakce: 30. 3. 2014 

Schváleno k publikaci: 10. 6. 2014 
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Mluvila velmi rychle, její řeč měla spousty odboček, přičemž mnohé z nich ji odvedly velmi daleko 

a Barbora se z nich nebyla s to sama vrátit. V jejím doporučení od ošetřující psychiatričky byla 

uvedena diagnóza z okruhu psychotických poruch a bipolární porucha nálady.  

 

Proč trénink kognitivních funkcí? 

Barbora přichází s tím, že má stále potíže s koncentrací, kdy jí do hlavy „najedou tematické bloky“, 

ve kterých „je vše propojeno dohromady“. Z těch se mnohdy není s to vymanit a vrátit se k původní 

práci. V takových případech se stahuje do sebe a „řeší, kde je dobro a zlo“. Toto ona sama označuje 

za „magořinu, která mě jen zdržuje od práce, ale které se nejsem s to zbavit“.  

Také si myslí, že má „po nemoci“ nebo „po prášcích“ oslabenou vůli a neudrží dlouhodobě 

pozornost. Častokrát ji přepadá tréma a úzkost z možnosti, že nedostojí všem svým (zejm. 

pracovním) závazkům.  

Od tréninku kognitivních funkcí také očekává, že jí do života vnese jistou pravidelnost a denní 

rytmus.  Jakmile ho ztratí - což se děje velmi často, protože její práce je převážně nárazová - 

propadá se do sebe a má dojem, že v těchto okamžicích je blízká dalšímu tzv. metafyzickému 

období, kdy je „dobro a zlo provázané“.  

Nutno zmínit, že Barbora se ve svém pracovním životě cítila zavalena úkoly – měla dokončit 

několik studií, měla vytvořit návrh vydavatelského plánu pro nadcházející období. Cítila se těmi 

úkoly natolik paralyzována, že obvykle celé dopoledne nedělala nic a jen se hrozila toho, co vše by 

měla. Odpoledne pocítila příliv energie a šla za svými kamarády. S večerem nastal odliv energie a 

Barbora usínala. Ovšem kolem desáté večerní se pravidelně budila a pouštěla se do všech úkolů, 

které přes den nestihla. Pracovní elán jí vydržel někdy i pět – šest hodin, tj. podruhé usínala okolo 

třetí hodiny ranní. 

 

Dosavadní psychiatrická péče 

Barbora sdělila, že první a dosud jedinou ataku psychózy zažila před dvěma lety. V době ataky 

slyšela hlasy, kdy „vše bylo propojené dohromady“. Sama pro sebe tento stav nazývá „nájezdy 

tematických bloků“. Popisuje, že celé to bylo hodně dobrodružné, viděla neuvěřitelné barevné vize, 

mluvila s anděly a měla spousty myšlenek, které nestačila ani sledovat.  

Nicméně už od středoškolských dob zažila několik „metafyzických období“, obvykle v době, kdy 

byla velmi studijně nebo pracovně vytížená. S ústupem pracovních povinností obvykle ustoupily i 

příznaky. Tehdy „bylo dobro a zlo velmi provázané“ – Barbora četla Božskou komedii, Fausta, 

Othella. Také se ve vzpomínkách vracela do dětství, hovoří o tom, že se občas jakoby zasekla 

v určitých situacích a „nemohla jsem z nich ven, najednou jsem se cítila jako malé dítě, které neví, 

co dělat a neumí udělat to, co by chtělo“.  

Barbora neví, proč má krom schizofrenie diagnostikovanou i bipolární poruchu nálady. Připadá si, 

že se její nálada přirozeně houpe, podobně jako všem ostatním lidem – někdy je smutná, někdy plná 

energie. Považuje to za normální. Pokud se pamatuje, nikdy nebyla v mánii – jen její psychiatrička 

si myslí, že se u ní občas objevuje hypománie, zatímco Barbora sama tyto stavy vnímá jako čistý 

příliv energie, kdy je plná nápadů, elánu a hodně pracuje. Depresi už párkrát zažila, ale podle ní jde 

o přirozené vyčerpání z metafyzických období. V tu dobu obvykle nepracovala, pouze hodně spala 

a jedla. Její přátelé a kolegové si prý na její cykly už zvykli - krom toho spousta z nich je na tom 

velmi podobně.  
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Se svou psychiatričkou prý vychází jako s každým jiným lékařem. Mají společný cíl – udržet ji 

mimo léčebnu, proto je ochotna brát i medikamenty. Ty prý v současné době užívá celkem 

pravidelně, neuvažuje o jejich změně ani o změně ošetřující lékařky. 

 

Institucionalizované vzdělávání 

Po celou povinnou školní docházku neměla s žádným předmětem problém, kdy jí „nic nebavilo, 

nudila jsem se, ale s učením jsem neměla problém“. Byla to jedničkářka, byť učiteli označována 

jako poněkud drzá. Na gymnáziu měla výraznější potíže s přírodovědnými předměty (fyzika, 

chemie), zatímco v literatuře, cizích jazycích a dějepisu excelovala. Maturovala s vyznamenáním. 

Vystudovala JAMU, nyní pracuje jako producentka nezávislých filmů, píše scénáře, recenze, kritiky 

atd.  

 

Počáteční diagnostika a inspirace Karen Horneyovou 

Ačkoli v popisované době trvala úvodní diagnostika v drtivé většině pouhá tři setkání, s Barborou 

nám to trvalo plných pět setkání, přičemž celé testování zabralo zhruba měsíc. Barbora chodila na 

cca každé druhé domluvené sezení, nejméně s desetiminutovým zpožděním a stále měla potřebu 

sdělovat spousty svých postřehů. Zdála se dotčena mou snahou její povídání usměrnit, takže jsme se 

jen obtížně dostávaly k jednotlivým testům.  

Výsledky testování potvrzovaly úvodní dojem, že Barbora je velmi rychlá, a mnohdy takřka 

bezchybná. Ovšem také obtížně udržitelná u jedné úlohy, resp. jednoho tématu.  

To se projevovalo již v úvodním testování – test s názvem Číselný čtverec (jedná se o test, kdy 

klient musí 10 x po sobě ukazovat vzestupnou řadu čísel od 1 do 25, která jsou nahodile rozmístěna 

na papírové čtvrtce) nám zabral nejméně o třetinu delší dobu, než jsem byla zvyklá při práci 

s jinými klienty.  

Barbora se jednak nemohla zbavit dojmu, že v této podobě (tj. 10x za sebou) tím musí projít pouze 

ona, resp. že toto není standardní provedení testu, ale jenom jedno z možných, které se využívá jen 

u některých probandů. V Barbořině pojetí především u těch, kteří jsou „dostatečně odolní a jsou 

schopni tyto podmínky zvládnout.“  

Velmi podobně se projevovala u testu pozornosti D2 (při tomto testu musí proband co nejrychleji 

najít a vyškrtnout jen určité znaky, zatímco podobných znaků si nemá všímat. Takto má projít 14 

řádek testu, přičemž na každý řádek má pouze 20 sekund.), Barbora mi cca od páté řádky mi začala 

vyprávět, jak moc ji dané cvičení unavuje, znervózňuje, resp. jak se u něj cítí nejistá. Cvičení jsme 

musely opakovat, což se do té doby stalo pouze jedenkrát od doby, kdy byl tento program v o. s. 

Green Doors spuštěn.   

Z celkového vyšetření vyplynulo následující: 

- psychomotorické tempo, resp. rychlost zpracování informací se pohybovala v pásmu vyššího 

průměru až nižšího nadprůměru 

- její pozornost vycházela jako nestabilní, některé výkony byly zatíženy nadprůměrnou chybovostí, 

a to např. u úloh, kde neuměla materiál dát do souvislosti, tj. kdy se měla zejména spolehnout na 

krátkodobou paměť  

- verbálního učení a sluchová paměť – pokud Barboře dával materiál smysl, tj. mohla ho 

asociativně provázat, její výkon se pohyboval v pásmu vyššího průměru. Naproti tomu u úkolů, kde 

nemohla využít tyto kognitivní strategie, byl její výkon znatelně horší, v pásmu podprůměru.  
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Z výsledků to vypadalo, že je postižena hlavně schopnost vštípivosti. Nicméně dostal-li se materiál 

do dlouhodobé paměti, nebylo problémem si ho znovu vybavit 

- z výsledků vizuální paměti – výkony vypadaly, jako by byly v normě, nicméně např. způsob 

kresby Reyovy komplexní figury naznačoval obtíže ve strukturaci percepčního pole.  

Podobně to vypadalo i při hledání vzestupné řady čísel v číselném čtverci – Barbora „bloudila“ i při 

osmém opakování, celkový výkon zachránila jen její mimořádná rychlost 

 - exekutivní funkce – vypadalo to, že Barbora buď využívá vhledu do problému, nebo impulsivně 

zkouší různé možnosti.  

 

Barbora se zdála od začátku motivována ke spolupráci. Měla jsem dojem, že se hodně stydí, pokud 

její výkon neodpovídá jejímu očekávání. Vypadalo to, že od sebe v intelektové oblasti očekává 

vždy perfektní výkon. 

Při ústním předávání výsledků se Barbora zdála nesvá. Při slovech „průměrný“ nebo dokonce 

„výkon v nižším pásmu průměru“ uhýbá očima a já mám dojem, že se stydí, protože nepodala 

mimořádný výkon ve všech sledovaných oblastech.  

Vypadá to, že žádné přerámování situace (např. že toto jsou oblasti tzv. dosud nevybroušených 

diamantů), ani alternativní vysvětlení (např. že se jedná o aktuální výkon, který je ovlivněn i 

mimointelektovými faktory) se nesetkává s nejmenším pochopením. Na druhou stranu výsledky 

sama bagatelizuje poznámkami o tom, že testy jsou natolik umělé, že nevypovídají o jejích reálných 

schopnostech prakticky nic.  

 

Již v tomto okamžiku jsem měla dojem, že se setkávám s člověkem, který v mnohém 
odpovídá modelu popsanému v knize Neuróza a lidský růst (Horneyová 2000). Podle Horneyové je 
neurotický proces zvláštní forma lidského vývoje, která znamená ztrátu konstruktivní vnitřní 
energie a kvalitativně se liší od zdravého vývoje.  

V případě neurotického vývoje, kdy dochází k odcizení od pravého já a většina vnitřní 
energie se spotřebuje na přetváření pravého já v já idealizované. Toto snažení Horneyová nazývá 
neurotickou tendencí.  Neurotický člověk upadá do tyranie svých nerealistických diktátů a usiluje o 
dokonalost.  

V této fázi vznikají nejrůznější neurotické ambice a "měl bych", které mají tři zásadní 
problémy – jejich naplnění nepřináší zmírnění základní úzkosti; k jejich změně častokrát nedochází 
až po jejich naplnění, ale nezřídka tehdy, když se objeví nějaké nové a lákavější „měl bych“, které 
slibuje snadnější cestu ke svému naplnění; krom výše zmíněného tato „měl bych“ usilují pouze o 
absolutní cíl, nejde jim tedy o proces změny, a proto je každé selhání zničující.  

V tomto okamžiku jsem měla dojem, že znám alespoň jedno z Barbořiných „měla bych“ – a 
to sice „měla bych být intelektově dokonalá“.  
 

Neurotik žije ve svém fantazijním světě, v němž je božsky dokonalý a je bytostně 
přesvědčen o svém právu na lepší zacházení a jeho nenaplnění je pro něj urážkou. 

Předpokládala jsem, že něco takového se mohlo odehrát při administraci testů D2 a číselný 
čtverec. Můj požadavek na to, aby spolupracovala při standardní administraci těchto testů, mi byl 
svým způsobem připomínán až do konce naší spolupráce.  

  
Podle Horneyové neurotik neklade své požadavky pouze na své okolí, snaží se ovládnout i 

sám sebe, neurotika nezajímá nerealizovatelnost jeho záměru. Dalo by se říci, že naprosto opomíjí 
podmínky pro splnění daného úkolu a pracuje velmi bezohledně vůči svému psychickému stavu 
(což by u Barbory odpovídalo její tendenci se přepracovat bez ohledu na to, jak unavená se cítí).  
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Pokud neurotik neuspěje (a vzhledem k jeho požadavku absolutnosti neuspěje nikdy), 

dostavuje se vnitřní trest v návalu sebenenávisti, což ovšem neurotika neodradí od honby za dalšími 
nerealizovatelnými cíly. 

 
Barbora se hned v úvodní hodině zmínila, že jejím cílem je být tak schopná jako na základní 

škole, kde jí šlo všechno jakoby samo. Měla jsem mírné obavy, aby mi Barbora uprostřed programu 
neodešla jinam. Říkala jsem si, že toto nebezpečí se pokusím odvrátit tím, že Barboru přesvědčím,  

 
aby přijala – aspoň pro tento program – koncept postupného zlepšování se, resp. že jí tento koncept 
budu neustále nabízet jako alternativu tomu jejímu – být dokonalá, ihned a navždy. 

  
 
Tyto nároky se pochopitelně promítají do vztahu neurotika k ostatním lidem, bývají často 

externalizovány a snižují tak množství kritiky, které je neurotik schopen akceptovat. Rovněž mění 
jeho spontaneitu, přičemž se neurotik stává necitlivým či naopak přecitlivělým. A toto jsem možná 
pozorovala při našem hovoru ohledně Barbořiných výsledků. 
 

Labyrint TKF 

Obvykle zahajujeme první tréninkovou hodinu (tj. prakticky celý vlastní trénink) labyrintem, a to 

relativně bez ohledu na to, s čím klient přichází. Tato cvičení se mi zdají příhodná ze dvou hledisek:  

– jednak z některých klientů snímá přehnanou trému, že totiž trénink bude plný velmi obtížných 

a složitých úkolů, kdy nebudou s to pochopit ani zadání  

– jedná se o velmi srozumitelný symbol práce, která nás bude následující měsíce čekat. Málokdo 

umí řešit labyrinty vhledem, tj. najít průchod labyrintem bez toho, aby si cestu nakreslil. Ovšem 

musí to zkusit tzv. na slepo a s důvěrou, že buď ho cesta dovede k cíli, nebo si aspoň vyznačí tu, 

která nikam nevede a nebude ho už dále plést.  

Právě na labyrintu lze dobře vysvětlit, že bychom se ani při cvičení našich poznávacích schopností 

neměli bát vykročit i s tím rizikem, že uděláme chybu. Promyslet si aspoň část cesty, to ano, ale 

nelze promyslet všechno. Někdy je třeba se (s důvěrou ve vlastní schopnosti, již naučené strategie 

nebo dříve získané dovednosti) vydat na cestu, která nás možná nejprve dovede do slepé uličky, ale 

bez tohoto pokusu bychom se k cíli dostali jen stěží a / nebo s neúměrnou časovou ztrátou.  

Barbora tento úvod nepřijala – nejprve se domnívala, že labyrintem její intelekt podceňuji. Teprve 

po prvních sekundách nad labyrintem a po zjištění, že vhledem tento úkol nevyřeší, mi sdělila, že 

její intelekt naopak přeceňuji. A že bych neměla, protože vím, že některé její schopnosti – a 

zejména vizuální paměť - jsou pouze průměrné.  

Labyrint nechtěla řešit ani s mou pomocí - „přece nejsem tak nemožná“, ani bez mé podpory - 

„vždyť vidíte, že to nezvládám“. Vypadalo to, že ho de facto nechce řešit vůbec, a žádala mě o jiné 

cvičení. Takřka v zápětí se mi začala omlouvat, že to tak nemyslela a že je jí líto, jestli se mě dotkla.  

Celkem vzato, úvodní debatou nad tím, zda labyrint ano či ne, jsme strávily nejméně deset minut. 

Poté vzala Barbora tužku a velmi tenkou čárou si zakreslovala cestu. Když zjistila, že tato cesta 

stále ještě někam vede, bleskově zrychlila. Cca 2/3 cesty jí to vycházelo, poté někde chybně 

odbočila a dostala se do slepé uličky. Velmi rychle našla místo, kde odbočila špatně a během pár 

vteřin vyznačila zbytek cesty k východu z bludiště. Pak se na mne s úsměvem zadívala s tím, že to 

bylo velmi lehké a s otázkou, proč ji tak podceňuji.  

Zatímco mi toto vyprávěla, hledala gumu, aby mohla vygumovat tu část čar, které vedly do slepé 

uličky. Já ovšem gumu klientům moc nesvěřuji, zejména ne těm, kteří se po ní ptají na prvním 

sezení. (Většina z nich je totiž natolik v zajetí obav z chyby, že gumují některé své kroky ještě  



                                                                 

   2014, roč. 8, č. 1 
Z praxe 

51 

 

 

dříve, než se stihnou přesvědčit, zda chybu skutečně udělali. Takže výsledkem bývá takřka 

progumovaný papír a žádné viditelné řešení.) Barbora nechtěla vysvětlení, chtěla gumu. Když ji 

nedostala k dispozici, opouštěla sezení trochu rozladěna.   

 

Moje uvažování o Barboře se po naší první společné hodině neslo těmito směry: 

- Barbora je celkově velmi kognitivně schopná žena, která má výraznější obtíže pouze v oblastech 

jako je vizuální paměť, vštípivost a zejm. neschopnost cíleně zaměřit pozornost a z ní plynoucí 

chybovost. Nedostatky ve vizuální paměti a vštípivosti patrně umí vyrovnat, ovšem v okamžiku, kdy 

se zlepší zacílení její pozornosti, bude zřejmě vynikající nejen ve všech testech, ale také spokojenější 

v praktickém životě. 

- ze subjektivního hlediska si stěžuje na trému a úzkost z nadcházejících úkolů a na nestabilitu 

pozornosti. Ona nepociťuje problémy s vizuální pamětí ani se vštípivostí. Ona je zřejmě tak rychlá, 

že než ostatní přijdou na její chyby, nejméně polovinu jich opraví.  

- ovšem, má-li se zlepšit její dlouhodobá pozornost a snížit tréma a úzkost z nových úkolů, musí 

získat pozitivní zkušenosti právě s řešením problémů, které nevyřeší vhledem.  

Z těchto úvah mi vyplynulo následující. Při plnění jejího cíle (zlepšení, resp. udržení dlouhodobé 

pozornosti a snížení trémy a úzkosti z nových úkolů), budeme pracovat na oblastech, kde vykazuje 

nižší výkon (vizuální paměť) a přidáme k tomu úlohy vyžadující předem promyšlenou strategii 

(Barbora si sice nestěžovala na to, že by si s něčím nevěděla rady, ale z testů plynulo, že je buď řeší 

vhledem, nebo metodou pokus – omyl; možná, že nedostatek jiných strategií je spoluodpovědný za 

trému a úzkost z nových úkolů).    

- a ještě jednu věc si zasluhovala pozornost – Barbořina podezíravost, že ji úmyslně přeceňuji, 

podceňuji a dávám speciálně vytvořené cvičení pouze pro ni.  

 

Kohsovy kostky a flow fenomén 

Druhý příklad, který obvykle přichází na jednom z prvních sezení, jsou tzv. Kohsovy kostky. Jak 

vyplynulo z výsledků Reyovy komplexní figury i Číselného čtverce, Barbora má určité obtíže ve 

strukturaci percepčního pole, tj. možná má potíže s rozlišením figury a pozadí, event. s vizuální 

pamětí jako takovou.  

K obojímu se Kohsovy kostky velmi dobře hodí. Původně byly navrženy jako součást 

inteligenčního testu, kde je úkolem testovaného co nejrychleji složit z určitého počtu kostek 

předložený obrazec. V rámci TKF s nimi pracujeme poněkud jiným způsobem – pacient má 

neomezenou dobu na složení jednotlivých obrazců a pokud si neví rady, jsem mu k dispozici. 

Samozřejmě o většině obrazců diskutujeme už před započetím skládání (ve smyslu, zda to vypadá 

pro klienta snadně nebo těžce, zda má z některého místa obavy, zda už má nějaký plán, kde začne a 

zda začíná od toho nejjednoduššího nebo naopak nejtěžšího atd.) a po úspěšném složení obrazce si 

opět mluvíme o tom, jak moc se naplnilo klientovo očekávání.  

Nutno říci, že úvodní obrázky jsou opravdu snadné pro většinu lidí. Barbora se na mne při 

předložení prvního z nich podívala způsobem, který mi dával na srozuměnou, že její schopnosti 

zcela podceňuji.  

S touto nonverbální zprávou jsem se rozhodla pracovat. Jedna z věcí, na které v rámci TKF trvám, 

je totiž souhlas a aktivní spolupráce klienta. Ten by měl od začátku vědět co, jak a proč děláme.  
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Krom toho, od Barbory už jsem během předchozích dvou setkání dostala tolik signálů, že není 

spokojená, že mi ne zcela věří (v tom smyslu, že mám aspoň trochu určitou představu, co budeme 

dělat a proč a že ji rozhodně nemám v úmyslu shazovat a zahanbovat), že jsem se o naši spolupráci 

začala trochu bát. Dovedla jsem si představit, že až ji to přestane bavit (což se mohlo stát velmi 

rychle), zvedne se, odejde a už se nikdy neozve. Mohla by odejít a pouštět se do dalších, z mého 

hlediska nereálných, cílů.  

A tak jsem Barboře ukázala, jak obtížné obrazce nás čekají na konci série. Tím jsem chtěla podpořit 

své tvrzení, že je naprosto nevhodné pouštět se do těžších obrazců dříve, než získá zkušenosti s těmi 

lehčími. Při pohledu na poslední obrazec Barbora rozšířila oči úžasem a zdálo se, že pochopila. Její 

svolení s tímto typem cvičení jsem získala, byť jen podmínečně.  

Teprve u posledních nejobtížnějších obrazců jsme pracovaly tak, jak bych chtěla pracovat po celou 

dobu sezení. Byly jsme zcela ponořeny do problému, Barbora velmi přesně popisovala možná 

úskalí a vhodné strategie. Žádné těkání pozornosti, žádná impulzivita – pouze čistá mentální práce a 

naprosté ponoření se do úlohy.  

 

Strategické úlohy a zkreslené vnímání skutečnosti 

Jedním z druhů cvičení, které jsem v průběhu TKF s Barborou často využívala, byly tzv. plánovací 

úlohy (nejčastějším úkolem je sestavit časový plán jednotlivých akcí, které ovšem mají nejrůznější 

podmínky; např. plán dne vedoucího, do kterého se musí vejít několik jednání včetně nutné přípravy 

a přepravy, přičemž některá z nich na sebe musí navazovat a některá z nich mají již určený čas). 

Většina z těchto úloh byla natolik složitá, že se nedala řešit vhledem a ani řešení typu pokus – omyl 

u nich nikdy nebylo moc úspěšné.  

Barbora tedy nemohla využít svých obvyklých strategií a věděla to. Na druhou stranu byla tak 

impulsivní, že nebyla s to si nechat chvíli na rozmyšlenou. Krom toho toto byl rozhodně typ úloh, 

kdy zadání bylo nejednoznačné (kdy se např. pro jedno jednání používalo několik názvů, tedy text 

bylo nutno číst velmi pečlivě a stejně se muselo počítat s rizikem jeho nepochopení).  

Barbora mi ihned po přečtení prvního zadání takovéto úlohy sdělila, že s takto špatně zadanou 

úlohou ona pracovat nebude. Sdělila mi, že tyto úlohy jí nikdy nešly, že z nich má strach a že ví, že 

je sama nikdy nevyřeší. Toto její tvrzení mi připomnělo poznatky kognitivní psychoterapie.  

 

Základní teoretický model kognitivní psychologie tvrdí, že cítění a jednání člověka je 
ovlivňováno především tím, jak si danou situaci vyloží, než samotným charakterem této událostí. 
Pokud tedy člověk vyhodnotí danou situaci jako ohrožující, bude pociťovat strach – nikoli kvůli 
tomu, že by situace sama o sobě byla ohrožující, ale proto, že on ji takto pociťuje.  

Jednotlivé zážitky z takovýchto situací jsou poté spojovány s různými přesvědčeními, 
domněnkami a postoji. I ty mohou být pochopitelně chybné. Člověk může být na základě 
zkresleného vnímání určité události přesvědčen o své neschopnosti v daném oboru. Toto 
přesvědčení mu jednak může bránit v další podobné aktivitě nebo se dokonce může rozšířit i na jiné 
oblasti a celkově podrývat jeho sebeúctu.  Beck (2005; in Zeig 2005).  

 

První úloha byla opravdu obtížná pro obě dvě strany. Neustále jsem Barboru zpomalovala tím, že 

jsem po ní chtěla vědět, o čem přemýšlí, jaký má plán, co nyní bude dělat a proč, tedy detailní 

zaměření na vlastní myšlenky. 

Z nich plynulo, že Barbora vnímá i tyto úlohy velmi egocentricky, ve smyslu „já bych nikdy 

nechtěla mít důležité jednání hned ráno“, tj. nebudu ani uvažovat o tom, že by to v daném případě  
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mohlo fungovat.  Dále se ukázalo, že Barbora tyto úlohy považuje za daleko složitější, než jsou, 

právě z toho důvodu, že si je nikdy pozorně nepřečte. Ke zkreslení tedy dochází i díky tomu, že její 

vnímání není dostatečně přesné.   

První taková úloha nám zabrala celou hodinu a nezdálo se, že by z jejího vyřešení měla Barbora 

radost. Cítila se neschopná a podvedená.  Nicméně, v průběhu našich dalších setkání Barbora 

vyřešila celou sérii těchto úloh, přičemž mé dopomoci bylo třeba stále méně.  

Zdálo se, že pochopila, že soustředění se jí nakonec vyplatí. A také se do určité míry odpoutala od 

svého egocentrismu. Časem byla s to připustit, že nemůže vylučovat některá řešení jen proto, že se 

jí nelíbí. Možná se ocitla poprvé jen krůček k pochopení faktu, že svůj postoj k dané situaci si 

určuje sama a že si jím někdy blokuje výhodná řešení.   

  

Číselné řady a posloupnost myšlení 

Velmi záhy po začátku naší spolupráce jsem si uvědomila, že v sezeních s Barborou se opakují 

některé vzorce, např. 

- Barbora vždy hledá tzv. chytáky a dopředu počítá s tím, že úkoly nikdy nebudou takové, jak se 

tváří 

– zdá se, že Barbora předpokládá, že já jí samozřejmě vědomě zatajuji některé důležité informace 

(např., že do zadání může klidně vpisovat své poznámky, že úloha má zadání na dvou listech) 

- Barbora se chová tak, jako by si myslela, že ji vědomě a schválně nechávám bez pomoci, když ji 

potřebuje a naopak jindy nabízím svou pomoc v okamžiku, kdy ještě chce přemýšlet a hledat řešení  

- po dokončení většiny z úkolů ho Barbora zhodnotí tak, že v tomto případě jsem její intelekt 

přecenila nebo podcenila, každopádně zřídkakdy projeví mínění typu „tohle si myslím, že bylo tak 

akorát“. 

Do našich sezení jsme tedy zařadily i číselné řady. Tento typ cvičení by Barboře mohl pomoci při 

(znovu)nalézání a ustanovování řádu i v jejím osobním životě, což byla jedna z oblastí, ve které jí 

mělo být TKF nápomocné. Krom toho by jí číselné řady mohly pomoci i v novém pohledu na její 

vzorce uvažování, které jsem popsala výše a kterých si Barbora patrně nebyla vědoma. Konečně, 

Barbora nikdy neměla moc ráda matematiku.  Číselné řady byly tedy dobrým způsobem, na kterém 

snižovat její trému a úzkostnost z nových a neznámých úkolů, což byl též jeden z jejích cílů v rámci 

TKF.   

Při práci s číselnými řadami je nutno odhalit vzorec, podle kterého je daná číselná řada tvořena. 

K tomu je samozřejmě nezbytné odhalit vztahy mezi čísly. Na těchto řadách však považuji za 

nejkrásnější to, že nám umožňují odhalit kterékoli číslo v řadě, tj. jít za daná čísla a doplnit je o 

čísla „budoucí“ i „minulá“. 

Při zvládání samotných číselných řad s Barborou jsme samozřejmě prošly i našimi obvyklými 

„mentálními řadami“ – samozřejmě jsem ji přecenila, neposkytla jí pomoc v okamžiku, kdy o to 

skutečně stála, krom toho jsem ji výslovně neupozornila na to, že do těchto řad může vpisovat své 

pomocné výpočty. 

Při této příležitosti jsem využívala i dalších modelů kognitivní psychoterapie, zejm. poznatku o tzv. 

automatických negativních myšlenkách, které se také vyskytují s jistou pravidelností a vedou 

k předvídatelným výsledkům.  
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O automatických negativních myšlenkách hovoří A. T. Beck (2005) v konceptu 
kognitivního modelu deprese. V této souvislosti popisuje tzv. kognitivní triádu. První složkou triády 
je negativní pohled jedince na sebe sama. Takový člověk se pokládá za nedostatečného v  tělesné, 
duševní nebo morální oblasti a předpokládá, že tento nedostatek je příčinou toho, že nemůže být 
v životě šťastný.  

 

Druhou složkou triády je tendence vysvětlovat si zážitky negativním způsobem. Takový 
člověk má dojem, že svět na něj klade nepřiměřené požadavky. Většinu mezilidských interakcí má 
tendenci si vysvětlovat jako svoji porážku nebo prohru.  

Třetí komponentou triády je očekávání negativní budoucnosti. Podle Becka depresivní osoba 
předpokládá, že její potíže budou pokračovat i v budoucnu a je mu zřejmé, že při každém dalším 
pokusu o cokoli nového selže. Kdykoliv jen začne uvažovat o nějaké nové činnosti, zarazí ho 
automatická negativní myšlenka.  

 

Je pravidlem, že v každém sezení se snažíme najít způsoby, jak využít právě naučené v praktickém 

životě (resp. zjistit, kde všude to již využíváme a kde bychom ještě mohli). U číselných řad jsme 

tomuto kroku věnovaly mimořádnou pozornost. Díky mým poznámkám z jednotlivých sezení, díky 

Barbořině mimořádné paměti a jejím poznámkám na okrajích jednotlivých listů s dosud probranými 

cvičeními si byla schopna uvědomit i některé ze svých „mentálních“ řad (zejm. týkající se 

hodnocení vlastního výkonu a očekávání chytáků). A také viděla, jak je k sobě nespravedlivá – 

v drtivé většině úlohu vyřešila a stejně to její strach z dalších úkolů nesnížilo.  

Odcházela s tím, že si to ještě promyslí.  

 

Závěr 

Výsledky závěrečného testování potvrdily, že Barbora se zlepšila ve všech oblastech, ve kterých při 

iniciačním testování vykazovala podprůměrné a průměrné výsledky. To ji samozřejmě těšilo, ale 

nebylo to tím nejpodstatnějším ziskem. 

V závěrečném hodnotícím rozhovoru se Barbora zmiňovala především o změně pohledu na své 

schopnosti a možnosti další duševní činnosti. Na konci TKF se cítila schopná uvažovat přesněji 

nejen o možných strategiích řešení, ale i o tom, jakým způsobem o těchto strategiích uvažuje. To 

samo o sobě jí přinášelo potěšení, protože se jí otevírala možnost, jak nebýt pouze ve vleku svých 

myšlenek. Někdy měla dokonce i pocit, že si při práci (stejně jako v průběhu TKF) psychicky 

odpočinula. S překvapením zjistila, že v průběhu TKF se žádné nájezdy tematických bloků 

neobjevily a jejich frekvence mimo TKF se snížila. 

Vedle toho se Barboře dařilo častěji dodržovat naplánovaný denní rozvrh. Zdálo se jí, že není 

daleko od bodu, kdy by se cítila dostatečně připravená k tomu, aby se v rámci psychoterapie učila 

více ovládat svoji náladu, nebo aspoň více rozumět tomu, proč se cítí tak, jak se cítí.  

Podle informací, které se ke mně dostaly cca o sedm měsíců později, Barbora začala navštěvovat 

individuální terapii kognitivního směru. V té době se byla schopna sama uživit a neproběhla u ní 

žádná další hospitalizace. Co víc si přát? 
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